
L 2,1-20; první čtení Mich 4,8-10; 5,1-5a 
 
Milí bratři, milé sestry, milé děti, máme za sebou noc, která nás odkazuje k narození Ježíše 
Krista. Evangelista Lukáš líčí, že Ježíš se narodil v noci. V krajině Ježíšova narození byli 
pastýři pod širým nebem a v noci se střídali v hlídkách u svého stáda. Širé noční nebe plné 
zářivých hvězd člověka odedávna naplňuje úžasem. Člověk, který není skrytý pod střechou, 
je jakoby otevřený vůči nebesům. A nebesa se náhle rozevřou a nebeská sláva se rozzáří 
kolem pastýřů, kterých se zmocní veliká bázeň. Je to krásná scenérie, ve které kontrastuje 
noční temnota s jasem Hospodinovy slávy.  
V evangelijním vyprávění je důležité, že ta velká zář a zjevení Hospodinovy slávy se neděje 
v Betlémě, okolo jesliček, ve kterých leží Ježíš, ale právě na pastvě za vesnicí. Odpovídá to 
slovům proroka Micheáše: „Svíjej a válej se v křečích jako rodička, siónská dcero, neboť 
musíš vyjít z města a pobývat na poli…“ (Mich 4,10). Na poli nebo na pastvině, mimo 
město, tam se nyní ukazuje sláva, která obestírá Hospodina zástupů. V minulosti Hospodin 
zjevoval svoji slávu Izraelcům ve stanu setkávání při putování po poušti a později 
v nejsvětější svatyni v Jeruzalémském chrámu. A najednou je to stejné k vidění někde na 
louce u Betléma, kde se Boží sláva ukazuje překvapeným pastýřům. Je to na místech, kde 
pásal svá stáda budoucí král David. Bůh prostě umí překvapit. Jedná naprosto nečekaně. 
Jeho sláva znenadání není jen na výsostech, někde vysoko v nebi nebo na tradičně 
posvátných místech země, ale je patrná kdesi na periférii a ukazuje se společensky 
nevýznamným lidem, jako byli pastýři.  
Toto zjevení Hospodinovy slávy přináší velkou radost, která bude pro všechen lid. Když se 
narodí zdravé a chtěné dítě, tak je to vždycky velká radost pro jeho rodiče. Ale tady je dítě, 
které se nenarodilo jenom Marii a Josefovi, ale narodilo se nám, narodilo se všemu lidu. 
Anděl – Boží posel – pastýřům říká: „Dnes se vám narodil…“ V jedné vánoční písni zpíváme: 
„Nám, nám, narodil se“. My jsme ti, kterým se Ježíš narodil. My máme dítě, nám je dáno, 
abychom je přijali, abychom o ně s láskou pečovali a umožnili mu zdárně růst. Tak to také 
říká o svém vztahu k Ježíšovi Jan Křtitel: „On musí růst, já však se menšit“. (J 3,30). 
To malé dítě v jesličkách je projevem Božím lásky k člověku. Boží těžko pochopitelná záliba 
v lidech se v minulosti mnohokrát projevila tím, že Bůh lidi zachraňoval, vyváděl je 
z otroctví a dával jim prostor ke svobodnému životu. A nyní se Boží záliba v člověku 
konkrétně projevila v narození tohoto dítěte.  
Dítě má v sobě úžasnou schopnost růstu. Tím je podobné Božímu království, které se 
rozroste z něčeho tak malého a nepatrného, jako je hořčičné semínko a stane se z něho 
něco tak velkého jako je strom, ve kterém hnízdí ptáci. V tom malém a nemohoucím dítěti 
je přítomno něco velkého, konkrétně naše spása. Zatím to tak ještě nevypadá, podobně 
jako to malé semínko nevypadá na to, že by z něho jednou mohl být velký strom, který 
poskytne prostor pro hnízdění ptáků. Ale jednou to tak bude. 
Spasitel – Bohem poslaný Zachránce – nepřijel ke svému lidu jako nějaký udatný válečník 
ve zbroji a na bujném koni, ale narodil se jako chudý člověk nevýznamným, veřejně 
neznámým lidem. Pro zástupy andělů je to ovšem vrcholný projev Božího zalíbení v lidech, 
za který Boha chválí. Protože v narození Ježíše se nejpatrněji ukazuje, že to Bůh s člověkem 
myslí dobře a že nemá ve své zálibě vůči lidem žádnou zábranu.  
V narozeném Ježíšovi přichází Bůh k lidem tak niterně blízko, jako je blízko novorozenec 
svým rodičům, kteří o něj pečují. Boží záliba v lidech znamená Boží touhu po lidské blízkosti 
a zároveň Boží vůli člověka zachránit. Proto se zachránce narodí jako každé jiné dítě, bude 
odkázaný na lidskou péči, ale jednou vyroste a zachrání člověka z moci hříchu.  



Narození Ježíše je podivuhodným projevem Božího zalíbení v lidech, to jest Boží touhy po 
lidské blízkosti a Boží zachraňující přízně. Andělé za to Boha chválí a ohlašují pokoj na zemi, 
mezi lidmi, kterým platí Boží zalíbení: „Na zemi pokoj v lidech zalíbení.“   
To, že Bůh má v lidech zalíbení a že na základě toho s lidmi také jedná, to je jádro 
evangelia. Odtud plyne lidem pokoj. Boží zalíbení v člověku má vzbudit lidské zalíbení 
v Bohu. Zalíbení má vztahový charakter. Vědomí, že Bůh má v nás lidech zálibu, a proto 
poslal svého Syna, aby se narodil jako člověk, toto vědomí probouzí a utváří naši zálibu 
v Bohu. A zároveň je to zdroj našeho pokoje. Člověk, který ví, že je milován, že v něm 
někdo našel zalíbení, může prožívat hluboké přijetí, radost a pokoj.  
Naopak ten, kdo neprožívá takovéto přijetí, blízkost a lásku, snadno propadá agresi, 
nenávisti, zlobě. Proto je velmi přínosné, pokud přijímáme, že se Ježíš narodil také pro nás, 
že Boží zalíbení platí také nám. Andělé komentují Ježíšovo narození a v tom svém 
komentáři uvádí jako důvod, proč se Ježíš narodil, právě Boží zalíbení v lidech.  
Smíme žít s vědomím, že Bůh nás miluje a že k nám přichází, protože nám chce být blízko. 
Smíme, podobně jako tehdy pastýři, přijmout v Ježíšově narození projev Boží blízkosti a 
lásky. Boží zalíbení v lidech uvádí do pohybu lidské zalíbení vůči Bohu. Jde o vzájemné 
zalíbení, blízkost a lásku mezi člověkem a Bohem. Bůh se v narozeném Ježíši člověku 
svěřuje a touží po tom, aby se také člověk svěřil Bohu. Aby Ježíše přijal a sám sebe 
odevzdal. To je myslím nejlepší lidská odpověď na Ježíšovo narození.  
Slova andělů „dnes se vám narodil Spasitel“ vyjadřují konkrétní podobu Boží lásky. Boží 
přízně, kterou vůči lidem Bůh chová. Narozením Ježíše začal Bůh ze své dobroty 
uskutečňovat naši spásu. Apoštol Pavel tuto Boží dobrotu a lásku vyzdvihuje v dopise 
Titovi: „Vždyť i my jsme byli kdysi nerozumní, neposlušní, zbloudilí, byli jsme otroky 
všelijakých vášní a rozkoší, žili jsme ve zlobě a závisti, byli jsme hodni opovržení a navzájem 
jsme se nenáviděli. Ale ukázala se dobrota a láska našeho Spasitele Boha: On nás zachránil 
ne pro spravedlivé skutky, které my jsme konali, nýbrž ze svého slitování … Bohatě na nás 
vylil svého Ducha skrze Ježíše Krista, našeho Spasitele, abychom ospravedlněni jeho milostí 
měli podíl na věčném životě, k němuž se upíná naše naděje.“ (Titus 3,3-7)  
Milé sestry a milí bratři, přál bych si, aby pro nás byly letošní Vánoce nadějné právě proto, 
že k nám dolehne Boží zalíbení. Vědomí toho, že Bůh dělá pro naši spásu, pro náš věčný 
život všechno, co může. Přál bych nám, abychom to směli během letošních vánoc 
zahlédnout, možná znovu a plněji pochopit, přijmout to, otevřít se vůči tomu a načerpat 
odtud sílu pro všechny těžké dny našich životů. Pro dny, kdy už bude po vánocích, kdy se 
andělé vrátí zpátky do nebe, pastýři ke svým stádům a my ke svým všedním starostem.  
Ale Maria to všechno v mysli zachovávala a rozvažovala o tom. Maria promýšlí události 
kolem Ježíšova narození a uchová si je v srdci. Myslím, že takovýto přístup k Ježíšovu 
narození nás může posunout dál v našem vnímání Boha a jeho dobrých záměrů, které 
s námi lidmi má. 
 
Pane Bože, děkujeme za narození Tvého Syna, našeho Spasitele. Děkujeme, že chceš být 
s námi, chceš nám být blízko a tak s námi sdílíš i naši bídu i ten chlív, do kterého se Ježíš 
narodil. Nad takovou láskou žasneme, dává nám naději, že ani ve své bezmoci a slabosti 
nejsme sami. Amen.  
 
 


